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OARE CE FOR M U LĂ SĂ AI BĂ OXIGEN U L  N ECESAR 
( 1 )  TEAT R U LU I  R O M Â N ESC? 

Lumea teatrului românesc 
intră În reorganizare. Cel puţin 
aşa preconizează Ordinul 77, 
dat de ministrul culturii (şi ela
borat de Direcţia Teatrelor), prin 
care se Încearcă reglementa
rea . . .  haosului. Se ştie, nu are 
rost să mai insistăm pe această 
temă, haosul nu poate fi ordo
nat. Am vrut să aflăm ce gÎndesc 
specialiştii: directori de teatre, 
regizori, personalităţi importan
te ale vieţii noastre teatrale. lată 
Întrebările la care au Încercat să 
răspundă: 

• Ce părere aveţi despre 
utilitatea şi rolul acest4i Ordin al 
ministrului culturii? e ln cÎt timp 
vedeţi posibilă aplicarea lui? 
• Cum nu există pădure fără 
uscături, mai sÎnt şi În teatre ac
tori doar cu numele (figurÎnd 
Însă pe statele de plată) . Vi se 
pare corect? • Vom avea trupe 
mai mici sau teatre mai puţine? 
• Teatrul poate trăi din resurse 

proprii sau are nevoie de sprijin 
financiar din partea statului? 
C R ISTIAN HADJ I-C U LEA 
regizor, d i rectorul  D irec
ţiei  teatrelor  d i n  M i n is
terul C u ltur i i :  

După emiterea acestui "Ordin al 
min istrului" urmează perioada sem
nării contractelor - pe de o parte, între 
noi şi directorii instituţii lor direct su
bordonate nouă, pe de altă parte, 
între Inspectoratele de cultură şi in
stituţiile subordonate lor. Prin aceste 
contracte se stabileşte, negociat -
deci de comun acord - strategia 
fiecărui teatru pe o perioadă de trei 
ani ,  însă nu cred că vom reuşi să fim 
atît de.. .  nemţi încît să avem de la 
început şi  un repertoriu pe această 
perioadă, pentru că asta presupune 
contracte cu regizori care să ştie ce 
vor face în următorii trei ani;  dar or
d inul a apărut tocmai pentru a 
înd ruma şi îndemna teatrele la rlt
mic itate, la clarificare. MI se pare nor
mal ca numărul de spectacole să 
acopere, în principiu, toate zilele în 
care teatrul respectiv are sala (în 
cazul în care acesta o împarte cu alte 
i nstituţii de spectacol), cum mi se 
pare normal să existe o cadentă 
susţinută a premlerelor în toate 
teatrele, lucru pentru care, de altfel, 
se şi dau ban i. . .  

Directorul îşi "asumă", astfel, şi 
colectivul. Deci,  trebuie să precizeze 
ce face fiecare din ei, să negocieze cu 
fiecare sarcini le pe care le are acela 

în teatru. MI se pare Inadmisibil să 
mal existe actori care nu joacă - şi nu 
o lună-două, el ani întregi ... O să fiu 
foarte dur şi  o s-o spun foarte cinstit: 
nu putem face protecţie socială din 
salariu, de această protecţie se ocupă 
alt minister - al Muncii şi Protecţiei 
Sociale. Noi trebuie să găsim acel 
manageri care să pună cît mal mulţi 
oameni la lucru efectiv, Iar rezultatul, 
fiind vorba de teatru, să fie un eveni
ment. Dar nu pot obl iga pe n i meni 
să-şi asume oameni care de-a lungul 
anilor nu au fost distribuiţi de nici un 
regizor (nici al teatrului,  nici din 
afară). El, primii, ar trebui să se 
gîndească la locul lor în teatru. Şi 
cred că nu trebuie să plîngem pe 
umărul nimănui. Dacă el nu-şi pun 
problema, nu şi-au pus-o ani de zile şi 
refuză s-o facă şi acum - nu văd ce se 
mal poate adăuga!.. .  

N I C O LAE SCAR LAT 
regizor, d i rectoru l Tea
tru lu i  Tineretu l u i  d in  
Piatra Neamţ: 

Acest Ordin 77 este cît se poate de 
bine Intenţionat. Din păcate, însă, nu 
este susţinut sau este chiar contrazis 
de legislaţia încă în vigoare. Practic, 
această fază de reorganizare nu 
începe astăzi; traversăm de doi ani 
perioada de reorganizare şi, ca în 
toate domenii le vieţii noastre, ne 
Izbim de perslstenţa vechilor legi 
care nu au apucat încă să fie înlo
cuite. Faptul că bugetele teatrelor 
continuă să fie dimensionate mai 
mult în funcţie de schemele existente 
este evident; deci, teama de a 
produce şomaj sub orice formă îi face 
pe cei de care depind destinele 
econom iei să ezite şi  să amine orice 
dispoziţie care ar uşura acest proces 
de revitalizare. 

Nicăieri în lume nu există cultură 
fără subvenţie din banul publ ic. Dar 
felul în care este girată acum , la noi, 
această subvenţie, este mizerabil. Şi 
nu din pricina Min isterului Cultu rii!  El 
încearcă să stabilească noi criterii, 
dar nu poate face nimic concret din 
tot ce Intenţionează fără acordul MI
nisterului Muncii sau al Finanţelor. 
Criteriile, însă, nu numai că nu sînt 
corelate şi sincrone, dar la n ivelul 
executivului continuă să existe opinii 
contradictorii în această privinţă. 
Însuşi faptul că bugetul României 
acordă nimic virgulă ceva culfuril 
spune suficient ... 

ALEXANDR U DAB IJA 
reg izor, d i rectoru l Tea
tru l u i  "Odeon":  

Ordinul se constituie într-o 

încercare timidă de a ... face ordine, 
de a propune un început de drum, pe 
care însă n imeni nu se încumetă să 
păşească, deşi el este foarte simplu. 
Intre noi discutînd, calea ar fi urmă
toarea: desfiinţarea teatrelor pentru 
24 de ore şi Instituirea unul concurs, 
a doua zi, pentru ocuparea unor pos
turi. Nefăcîndu-se acest lucru, totul 
devine o suită de păcăleli care vor 
lăsa urme adînci în oameni.  Exact 
cum este peste tot! ... Baza de la care 
se porneşte este sărăcia. Or, nu poţi 
să faci ordine în sărăcie. Poţi doar să 
cîrpeştl, să tot cîrpeştl un lucru ... ŞI 
atît! Am un tricou nenorocit şi  un pan
talon jerpelit şi mi se cere să fac rapid 
din ele un frac. El, nu se poate, e lim
pede! Totul trebuie pornit de la 
nivelul financiar, or dacă acest n ivel 
de austeritate, deci de sărăcie - ar fi 
recunoscut şi afirmat răspicat, în 
momentul ăsta ar trebui ca, automat, 
aceşti mastodonţl de model sovietic 
curat să fie desfllnţaţl. Nu putem cîrpl 
în continuare, cu speranţa fraculul 
de ...  poimîine. 

E obligatoriu ca teatrul să fie 
subvenţionat de către stat şi  va fi 
necesar să ţinem cu d inţi i  de această 
Idee. Dar ar fi utopic şi ipocrit să 
susţinem că statu l trebuie să subven
ţioneze cele vreo 42 de teatre exis
tente în România la ora de faţă. O ţară 
mică şi săracă - mă refer cel puţin la 
potenţialul financiar -- nu-şi poate per
mite să subvenţloneze (ca Ger
mania!) 40-50 de teatre. Pînă nu 
desfiinţăm jumătate, orice d iscuţie 
este de prisos. Utilitatea u·nel Insti
tuţii teatrale n-o înţeleg în afara unui 
gînd artistic; şi dacă acest gînd n-a 
fost demonstrat de 20-30 de ani . . .  
Teatrul nostru -"Odeon"- are 55 de ac
tori! Nici Comedia Franceză nu are 
atîţia. Or, din 55 numai vreo 20 sînt 
va labili.  De balast se poate scăpa 
foarte uşor: dîndu-1 afară. Dar proble
ma nu e simplă deloc atîta timp cît nu 
e soluţionată aslstenţa socială. Soli
daritate de breaslă există. Şi apoi, 
sînt oameni care nu au nici o vină că 
au practicat toată viaţa o meserie 
care nu era pentru el. Să-i laşi acum 
pur şi  simplu pe d rumuri e criminal! E 
drept, e o meserie în care se lucrează 
foarte mult cu afectul, deci nu poate fi 
privită pur şi simplu financiar sau ad
ministrativ; chiar ca politică cultura
lă, problema nu e simplă deloc. Nu 

'prevăd o dare afară masivă din teatru. 
Sînt zeci de actori în ţară care chiar 
nu au de lucru. Ar trebui central izată 
această situaţie; este necesară o pre
ocupare continuă din partea funcţio
narilor cultural i ,  dar nu la modul 
acesta: să dea ordine, după care să se 
simtă absolviţi de responsabilităţi. .. 

, 
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TEATRUL ROMÂNESC SI ECONOMIA DE PlATĂ 
S I LV I U  P U RCA R ETE 
regizor (opi n i i  exprima
te înainte de a f i  numit 
d irector la "Bu land ra") : 

Ce va aduce NOU? Asta depinde 
de cum va fi aplicat. ŞI  nu cred că va 
putea fi aplicat efectiv, in profunzime 
fi Imediat, pentru că . . • •  rominl 
sîntem! ŞI buni la I nimă. In orice caz, 
acest ordin cred că este un prim pas 
către normalitate. Adică, un posibil In
strument in mina acelora (cred - puţini 
la număr) care vor avea Iniţiativă fi 
forţă de creaţie, lmpunindu-fl u n  pro
gram artistle, unul administrativ chiar. 

Despre actorii care nu sint folosiţi 
pot să vă spun că în general el nu apar 
in distribuţiile noastre pentru că sint 
foarte slabi sau mediocri. Ştiu că 
acest ordin a provocat furtuni in 
sufletul fi-n masa acelora dintre ac
tori pentru care Idealul este schema fi 
poziţia in schemă. Din păcate, in u l
timele decenii s-a Instalat acest Idol 
în teatre; repet, pentru mediocri!  
Pentru aceftla contează nu dacă fi ce 
joacă, ci să fie cit mal bine "incadra ţi" 
in schemă. Pentru actorii buni sau 
pentru cel utili  (care n u  sint stele, dar 
sint foarte utili) nu cred că vor fi 
probleme; însă pentru cei veleitari, 
care fi-au CÎftlgat prin patru ani de In
stitut dreptul la eternitate într-un 
teatru, d reptul de a-fi pune murăturlle 
in llnlfte, pentru el  va fi mal com
plicat. 

Într-o primă fază mă indoiesc că 
vor exista situaţii concrete, pentru că 
nu văd acel conducător de teatru care 
să albă în acest moment un gînd atit 
de precis încît să spulbera structura 
unei trupe inchlstate. Fiecare teatru 
are balast; peste tot există un mic 
nucleu distructiv. Într-o primă fază 
probabil că se va reufl distrugerea 
acestor miel eul bare malefice. Asta nu 
va atinge în nici un caz masa actorilor, 
nu cred că va duce la apariţia unor 
cohorta de artlftl flăminzl, care să se 
tirască infometaţl pe străzi, cu copiii 
după el. Dacă u n  Inginer e nevoit să-fi 
schimbe la un moment dat meseria 
pentru a supravieţui . • nu văd de ce un 
actor mediocru să nu accepte Ideea 
că şi el se poate face ospătar sau 
altceva pentru care are vocaţie. 

DAN M I C U  - regizor, d i 
rector u l  Teatru l u i M i c: 

Semnarea acestui contract, in ca
zul nostru, se real izează cu Primăria: 
Însă Ordinul, in maniera în care este 
formulat acum fi extras din viltoarea 
(care este deocamdată viitoare .. . ! )  
Lege a teatrelor, are o zonă de necla
rltate. Cred că ne-am Înfela cu toţii 
foarte tare t;l am da dovadă de lipsă 

� ��-------
de luciditate dacă am spune că nu e 
nevoie de reorganizarea administra
tivă a Instituţiilor de spectacol; 
aceste organisme trebuie regindlte, 
fără tndolală. Sigur că teatrele se 
pling de mal mulţi ani de supraaglo
merare cu personal artistle fi neartls
tlc de toate soiurile, cu g rade diferite 
de oboseală sau de Implicare; pe de-o 
parte au fost realizări extraordinare, 
pe de altă parte, o lenevlre absolut 
Îngrijorătoare. 

Neclarltatea Ordinului fi, cred eu, 
Imposibilitatea aplicării lui Imediate 
în forma de acum ţin de faptul că 
prevederile lui se bat cap in cap cu 
alte prevederi, mal vechi, ale Minis
terului Muncii, cu nlfte legi sindicale: 
există încă acele contracte pe o 
perioadă nedeterminată! intii trebuie 
lămurit dacă există vreo diferenţă 
între "nedeterminat" sau "pe viaţă" 
(?) ;  din cîte am înţeles, nu va fi vorba 
despre dizolvarea temporară a struc
turilor Instituţionale - nici măcar 
pentru 24 de ore - fi despre reinven
tarea lor, apoi, pe baza unor nego
cieri. Nul CI, pur fi simplu, despre 
adăugarea la contractele acestea 
foarte eludate - dar tot pe atît de 
umaniste -, pe o perioadă nedeter
minată, a unor suplimente de preci
zări (ca sarcini artistice): pe de o 
parte se desfiinţează normele - care 
erau o mare păcăleală, deoarece nu 
puteau fi îndeplinite ·, dar, pe de altă 
parte, aglomeraţia aceasta de per
sonal (la noi sînt 44 de actori) va face 
Imposibilă folosirea lor pe perioadele 
Indicate de Ordinul 77. Chiar dacă ar 
fi, in trei stagiuni, 20 de premiere, 
este g reu de crezut că actorii vor juca 
printr-o rotaţie formală (ceea ce ar fi 
stupid ! ) ,  numai de dragul de a-fi 
indeplini aceste sarcini stabilite prin 
angajament. Vorbeaţi despre renun
ţarea la o parte din actori? Fără 
îndoială că eu n-a• fi în stare de 
asemenea gest. Cred că. aplicarea 
acestei leg i presupune o coordonare 
fi o anumită colaborare între teatrele 
din Capitală; cea mal mare parte a 
artiftllor (actori, regizori, scenografi 
etc.) care sînt angajaţi, poate întÎm
plător, în anumite teatre, fi-ar găsi 
locul in altele, prin contract fi nego
ciere, pe o anume perioadă de timp. 
Deocamdată, din fericire sau din nefe
ricire, sîntem toţi legaţi de glie fi toată 
lumea Îfl apără cu disperare un loc, 
de11 poate nu cel potrivit ori cuvenit. 
Deci, normală ar fi o colaborare între 
directorii teatrelor, între regizori. 
Există chiar o propunere (imi apar
ţine) de a incepe această "cooperati
vă morală" între directorii teatrelor: 
să încercăm, adică, să gospodărlm -
Doamne, ce expresie urită! - toate 

talentele, toate hărnlcllle din Institu
ţiile noastre, ajutîndu-le să se împli
nească fiecare mal bine; pe de altă 
parte, sigur, viaţa poate fi ajutată. Eu 
cred că se va găsi modalitatea de a 
păstra astfel pe toată lumea, de a-1 
ajuta să fie mal harnici, mal elastlcl în  
gindire, mal activi faţă de profesie; nu 
de a-1  el imina! 

La f inal u l  pr imei părţi  a 
anchetei n oastre, în l oc 
de concluzi i  : 

•C RISTIAN HADJI-CULEA: MI se 
pare normal să plec de la premisa că 
fiecare om vrea să muncească bine fi 
foarte bine fi atunci trebuie să-I creez 
cadrul pentru aceasta. Sint locuri -
precum Mi nisterul Finanţelor - unde 
se gîndefte exact Invers: că vrem să 
furăm sau să Înfelăm fi atunci cadrul 
se creează pornlndu-se de la această 
premisă. Cred că e necesară flexibi
litatea; deocamdată nu există cadrul 
legali •ALEXANDRU DABIJA: Nu e 
vina actorilor că au aparţinut unor 
instituţii-mamut care, ele însele, sînt 
total anacronica. Teatrul pe care-I 
conduc eu, chiar încuiat, costă atit de 
mult încît statul nu-•1 poate permite 
să-I întreţină. Va trebui să ţinem cu 
dinţii de subvenţii. Ordinul 77 mi se 
pare un transfer de responsabilitate: 
v-am dat legea, faceţi voi acum ce 
vreţi cu ea. El,  nu-l chiar aşa! •S ILVIU 
PURCARETE: Eu cred că ministerele 
fi oricine care poate să încurajeze 
acele locuri mal vitale trebuie s-o 
fa9ă; sprljlnlndu-le prin sponsorizări ,. 
prin subscrlpţll publice, prin furturi 
chiar - onorabi le, fi ind în  slujba 
teatrului!  . . .  ŞI, oricum, subvenţia, cîtă 
este, să nu mal fie distribuită aşa, 
părintefte... Sigur că bugetele sînt 
miel, pentru că mică e patria in puterii  
•DAN MICU: Nu există deocamdată 
nici un sistem de protecţie socială a 
actorilor. Nu există cămine pe lîngă 
teatre, deci circulaţia actorilor (care 
au casă, familie) dintr-un ora, in altul 
este Imposibilă. • N ICOLAE SCAR
LAT: Criteriile . . .  bugetare nu sînt în 
funcţie de valoarea Instituţiei sau în 
funcţie de valoarea producţiei. Nimic 
mal greflt decît această alocaţle d upă 
schema de funcţiuni. Iar reflexul 
oricărui conducător de Instituţie este 
acela de a-fi umfla cît mal mult 
schema, pentru a obţine fonduri cît 
mal mari. 

•••• Anchetă realizată de 
OLIVIA ŞIREANU-CHIRVAS/U 

63 
https://biblioteca-digitala.ro




